
Tradiţii  şi  obiceiuri  de
Izvorul Tămăduirii
21 aprilie 2017 11:21
In  prima  vineri  de  după  Paşti,  în  fiecare  an,  Biserica
Ortodoxă  prăznuieşte  sărbătoarea  Izvorul  Tămăduirii.  Acesta
este un praznic închinat Maicii Domnului, care are rolul de a
arăta importanţa Născătoarei de Dumnezeu Fecioară în mântuirea
oamenilor. Numele sărbătorii aduce aminte de mai multe minuni
care  au  fost  săvârşite  la  un  izvor  din  apropierea
Constaninopolului.

Conform tradiţiei, la puţin timp înainte de a ajunge împărat,
Leon  cel  Mare  se  plimba  printr-o  pădure  de  lângă
Constantinopol. Acolo el întâlneşte un bătrân orb care îi cere
puţină apă şi să îl ducă în cetate. Leon caută fără folos un
izvor pentru a-l ajuta pe sărman. Ulterior, Leon o aude pe
Fecioara Maria spunându-i: „Nu este nevoie să te osteneşti,
căci apa este aproape! Pătrunde, Leone, mai adânc în această
pădure şi luând cu mâinile apa tulbure potoleşte setea orbului
şi apoi unge cu ea ochii lui cei întunecaţi”.

Acesta ascultă de ceea ce Maica Domnului îi spuse şi reuşi să
găsească un izvor din care să îi dea orbului apă să bea. De
asemenea, cu acea apă Leon îl spală pe faţă pe bătrân, iar
acesta din urmă începu să îşi recapete vederea.

După ce ajunge împărat, Leon ctitoreşte o biserică lângă acel
izvor. Pe vremea lui Iustinian, pe când acesta suferea de o
boală grea, împăratul se vindecă după ce a băut apă din acest
izvor. Drept mulţumire, Iustinian ctitoreşte o biserică şi mai
mare,  care  va  fi  distrusă  de  otomani  în  anul  1453,
conform  calendarulortodox.ro.

Credincioşii  care  vizitează  Istanbului  se  pot  închină  în
biserica  Izvorului  Tămăduirii.  Construcţia  actuală  a  fost
construită în secolul al XIX-lea, însă în subsolul acesteia
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există un paraclis din secolul V, unde există chiar şi astăzi
izvorul cu apă tămăduitoare.
După  ce  preotul  sfinţeşte  apă,  acesta  îi  stropeşte  pe
credincioşi în timp ce se cânta troparul: „Mântuieşte, Doamne,
poporul  Tău,  şi  binecuvântează  moştenirea  Ta,  biruinţa
binecredincioşilor creştini asupra celui potrivnic dăruieşte,
şi cu crucea Ta păzeşte pe poporul Tău”. Astfel, în popor s-a
reţinut că scopul agheasmei este de a alunga duhurile rele.

Izvorul Tămăduirii. După slujba de sfinţire a apei, preoţii îi
stropesc  pe  credincioşi  cu  apă  binecuvântată  şi  cântă
troparul: „Mântuieşte, Doamne, poporul Tău şi binecuvântează
moştenirea  Ta,  biruinţa  binecredincioşilor  creştini  asupra
celui potrivnic dăruieşte, şi cu crucea Ta, păzeşte pe poporul
Tău”.

Atenție,  se  oprește  apa  în
localităţile  Alimanu  şi
Băneasa!
21 aprilie 2017 11:21
 

Pentru  realizarea  operațiunilor  periodice  de  întreținere  a
rezervoarelor  de  înmagazinare  apă  potabilă  de  la  nivelul
stațiilor de pompare Alimanu și Băneasa, în ziua de 24 aprilie
2017, în intervalul orar 8,00-12,00, se va sista furnizarea de
apă potabilă.

Vor  fi  afectați  consumatorii  din  localitațile  Alimanu  și
Băneasa.

Ne cerem scuze față de abonații care vor suferi de lipsa apei
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potabile și îi asigurăm că echipele de intervenție vor face
tot posibilul pentru finalizarea lucrărilor de igienizare și
reluarea  furnizării  apei  potabile  în  cel  mai  scurt  timp.
Totodată, rugăm toţi consumatorii afectaţi de această oprire
să-şi asigure rezerva minimă de apă pentru consum şi uz casnic
pe perioada întreruperii furnizării apei.

 

 

Taxã pe … inculturã!
21 aprilie 2017 11:21

de Emil-Corneliu Ninu

 

O  mulţime  de  publicaţii  sau  posturi  TV  par  a  fi  într-o
concurenţã  nebunã  în  ceea  ce  priveşte  eludarea  regulilor
limbii  literare,  cel  mai  îngrijit  aspect  al  limbii,  cu
caracter NORMATIV din punct de vedere fonetic, lexical şi
gramatical (morfologic şi sinatctic).

Este vorba, printre altele, şi despre scrierea numelor unor
şcoli,  care,  fiind  mai  multe  într-o  localitate,  necesitã
precizarea numãrului acestora: Şcoala Nr. 41, Şcoala Generalã
Nr. 5 etc.

Substantivul abreviat  Nr. (Numãrul) apare deseori scris cu
minusculã: Şcoala nr. 41, Şcoala Generalã nr. 5 etc.

Neatenţie, confuzie sau nepricepere?

Urmãrind evoluţia reglementãrilor ortografice în ÎNDREPTARELE

https://editiadesud.ro/taxa-pe-incultura/


ORTOGRAFICE apãrute de-a lungul timpurilor, vom observa cã
cele din 1960, din 1965 şi din 1971 recomandau aceeaşi regulã:
“Denumirile  întreprinderilor,  instituţiilor,  uzinelor  şi
organizaţiilor de masã, precum şi titlurile publicaţiilor, se
scriu cu iniţialã majusculã numai la primul cuvînt: … “

În cel din 1965,  exista, însã, în plus,  şi o precizare:
“Notã. Abrevierile numelor de instituţii se scriu însã cu
majusculã: T.R.C. (Trustul Regional de Construcţii).”

În  1982,  Institutul  de  Lingvisticã  al  Universitãţii  din
Bucureşti  dã  la  ivealã  cel  mai  de  seamã  ghid  lingvistic,
„Dicționarul  ortografic,  ortoepic  și  morfologic  al  limbii
române”  (DOOM).  Abia  aici  se  face,  pentru  întâia  oarã,  
distincţia între scrierea numelor de instituţii şi cea  a
numelor de publicaţii periodice, ale operelor literare etc. În
paragraful 9, la pagina XXX, se menţioneazã:

“se  scriu  cu  majuscule:  denumirile  organelor  şi  
organizaţiilor  de  stat  şi  politice  naţionale  sau
internaţionale, ale întreprinderilor şi instituţiilor de tot 
felul; dacã denumirea este alcãtuitã din mai mulţi termeni,
majuscula  este  obligatorie  la  toţi  aceştia,  cu  excepţia
cuvintelor ajutãtoare ...”

(Iar, la paragraful 13, pagina XXXI se stipulează și alte
norme:  „  …  dacã  titlurile  publicaţiilor  periodice,  ale
operelor literare, ştiinţifice etc. cuprind mai multe cuvinte,
se scrie cu iniţialã majusculã numai primul dintre ele: …
Limba  românã,  Floarea  darurilor,  O  scrisoare  pierdutã,
Decretul  pãcii etc.”)

Dupã evenimentele din 1989,  “Î.O.O.P.”, editat de  Institutul
de Lingvisticã al Academiei Române, în 1996, ediţia a V-a,
reia aceastã normã, la paragraful 164, pagina 38:

“Denumirile oficiale ale organelor şi organizaţiilor de stat
şi  politice,  naţionale  şi  internaţionale,  ale
întreprinderilor, instituţiilor şi organizaţiilor de masã se



scriu cu iniţialã majusculã la toate cuvintele care intrã în
componenţa lor, cu excepţia cuvintelor ajutãtoare:  … Nota 1.
Abrevierile  numelor  de  instituţii  se  scriu  de  semenea  cu
majusculã: R.A.T.B.”

Quod erat demonstrandum!

Deci  și  abrevierile  cuvintelor  din  numele  organelor  şi
organizaţiilor  de  stat  şi  politice,  naţionale  şi
internaţionale,  ale  întreprinderilor,  instituţiilor  şi
organizaţiilor de masã (exceptând, bineînțeles, cuvintele de
legătură: prepoziții, conjuncții, aticole): Școala Gimnazială
Numărul 73, dar și Școala Gimnazială Nr. 73.

De unde apare, deci, confuzia?

Fie  din  cramponarea  în  aplicarea  unor  norme  ortografice
perimate (1960, 1965, 1971), fie din confuzia între numele
instituţiilor şi cele ale operelor literare etc.

Dacã a greşi e omeneşte (“Errare humanum est !”), a persista
în greşealã este diabolic.

Faptul cã chiar ştampilele unor şcoli conţin aceastã eroare
(Şcoala Generalã nr. … sau Liceul Teoretic nr. …) demonstreazã
cã pe nimeni nu intereseazã soarta limbii române, de vreme ce
se lasã comandarea acestor însemne oficiale pe seama unor
secretare  sau  persoane  cu  atribuţii  administrative,  fãrã
consultarea specialiştilor, respectiv a profesorilor filologi.

Soluţionarea acestor cazuri se poate face fie prin angajarea
unor persoane competente, prin concurs (secretare, corectori
la  redacţiile  unor  publicaţii  sau  edituri  şi  reexaminarea
periodicã  a  acestora),  fie,  pe  baza  „Legii  Pruteanu”,
completată cu instituirea  unor taxe care sã intre în fondul
culturii sau al învãţãmântului, când se va  constata, de cãtre
o comisie din cadrul primãriilor, de exemplu, cu studii de
specialitate,  repetarea  unor  asemenea  abateri  de  la
respectarea  normelor  lingvistice.



De  ce  sã  nu  se  înfiinţeze  şi  un  oficiu  de  protecţie  a
consumatorilor  de  …  LIMBA  ROMÂNÃ,  când  e  atât  de  voit
alteratã?

Oricum, nu se poate lãsa la voia întâmplãrii folosirea limbii
române tocmai în scrieri, acte, documente cu caracter oficial,
spoturi publicitare, anunţuri, reclame etc.

Or,  trebuie,  în  acest  sens,  sã  se  studieze  temeinic  fie
“Îndreptarul  ortografic,  ortoepic  şi  de  punctuaţie”,  fie
“Dicţionarul ortografic, ortoepic morfologic” (DOOM), ediţia a
II-a, care  trebuie sã existe în orice instituţie de culturã, 
ca material de inventar.

E necesar ca şi şcolile sã aloce o parte din fondurile lor
minimale pentru cumpãrarea a cel puţin 15-20 de exemplare,
care  sã  se  afle  în  minibiblioteci  ale  claselor,  pentru
imediata consultare a lor, ori de câte ori un elev doreşte  
sã-şi limpezeascã o nedumerire de ordin lingvistic, vizând
scrierea sau pronunţia corectã a unui cuvânt.

Depinde şi de mãiestria oricãrei învãţãtoare sau  profesor
stârnirea  interesului  şcolarilor  şi  al   elevilor  pentru
perfectarea acestei dote minime – CUNOAŞTEREA LIMBII ROMÂNE,
pe care şcoala trebuie sã le-o ofere.

Cât despre ceilalţi, tineri artişti în mânuirea calculatorului
pentru tehnoredactarea unor publicaţii sau a unor anunţuri 
mediatizate prin cablu TV, au şi ei nobila misiune de a rãsfoi
un  asemenea  ghid,  atunci  când  editeazã  un  text  destinat
maselor  de  vorbitori  ai  unei  limbi  care  nu  a  fost  deloc
indiferentã înaintaşilor.

Aşa au fãcut şi scriitorii Eminescu, Slavici, Caragiale, în
redacţia revistei „TIMPUL”, din ale cãror dispute lingvistice
ieşea, cel mai adesea, câştigãtor Ion Luca Caragiale. Numai cã
el îl avusese ca mentor pe învãţãtorul Bazil Drãgoşescu, care
i-a insuflat veneraţia pentru limba noastrã.



S-o facem şi noi, cãci a ne respecta limba înseamnã, implicit,
a ne respecta pe noi înşine!

Tinerii  infractori  fac
„legea“ la Mangalia!
21 aprilie 2017 11:21
Urmare a cercetărilor în cazul săvârșirii unei infracţiuni de
furt  al  unui  autoturism,  poliţiştii  din  cadrul  Poliţiei
municipiului Mangalia i-au identificat pe S.A.,  în vârstă de
18 ani, H.E.-V., în vârstă de 16 de ani şi G.A.-A., în vârstă
de 20 ani, bănuiţi de comiterea faptei.

Astfel,  în  noaptea  de  18/19.04.2017,  cei  trei  tineri  au
sustras un autoturism aparţinând unei femei din Mangalia, doi
dintre ei conducându-l pe mai multe străzi din localitate,
după care l-au abandonat deoarece avea probleme tehnice.

Ulterior, unul dintre tineri, ajutat de H.F.-A., în vârstă de
16 ani, A.T., în vârstă de 16 ani şi N.G., în vârstă 18 ani, a
încercat să repornească autoturismul, după care a intrat în
coliziune cu un alt autoturism parcat.

Poliţiştii  au  stabilit  că  nicio  persoană  care  a  condus
autoturismul  nu  posedă  permis  de  conducere  pentru  nicio
categorie de vehicul.

Cercetările sunt continuate de către poliţişti, urmând ca la
finalizarea acestora să fie luate măsurile legale ce se impun.
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Contrabandist  din  Mangalia,
prins de poliţişti
21 aprilie 2017 11:21
La  data  de  20.04.2017,  polițiștii  din  cadrul  Biroului
Investigații Criminale al Poliției municipiului Mangalia l-au
depistat pe I.O., în vârstă de 34 de ani, din Mangalia, pe
numele  căruia  Judecătoria  Mangalia  a  emis  un  mandat  de
executare a pedepsei de 4 ani închisoare pentru săvârșirea
infracțiunii de contrabandă.

Examenul  național  de
definitivare  în  învățământ,
20 aprilie 2017 
21 aprilie 2017 11:21
 

Joi,  20  aprilie  a.c.,  la  Liceul  Teoretic  „Traian”din
Constanța  165  de  candidaţi  au  susținut  proba  scrisă  a
examenului  naţional  de  definitivare  în  învăţământ,  7  au
absentat și 23 s-au retras din examen.

Rezultatele probei scrise se afişează la sediul centrului de
examen şi se publică pe site-ul

www.definitivat.edu.ro, marți, 25 aprilie 2017. În perioada,
25-26 aprilie, se înregistrează contestațiile și se transmit
la centrele de evaluare, urmând ca duminică, 30 aprilie a.c.,
să fie afișate rezultatele finale. Nota minimă de promovare a
examenului este 8 (opt). Cadrele didactice care promovează
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examenul  dobândesc  dreptul  de  practică  în  învăţământul
preuniversitar.

Hotelierii  din  sudul
litoralului  s-au  plâns,  din
nou, de gropi, maidanezi şi
lipsa  de  profesionalism  a
funcţionarilor din primărie!
21 aprilie 2017 11:21

La Complex „Doina“ din staţiunea
Neptun a avut loc, astăzi, prima
din cele două întâlniri ale
Ministrului Turismului, Mircea-
Titus Dobre, cu hotelierii de pe
litoral, în vederea pregătirilor
demarării sezonului estival

2017. La întâlnirea de lucru au fost invitați proprietarii
unităților de cazare din stațiunile de pe litoralul românesc,
federații patronale, asociații de profil, precum și
reprezentanți ai tuturor instituțiilor publice centrale și
locale care, prin activitatea lor, contribuie la buna
desfășurare a activităților turistice. La au participat
reprezentanți din ANAF, MAI (Poliție, Jandarmerie, ISU), ANPC,
ANSVSA, Administrația Bazinală de Apă Dobrogea Litoral, Garda
Națională de Mediu.

Preşedintele ANPC, Marcel Bogdan Pandelică, a anunţat că, în
perioada 15 iunie-1 septembrie, îşi va reintra în drepturi
Comandamentul „Litoral“, ce va avea trei zone de acţiune,
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urmând  să  funcţioneze  pe  câteva  „linii“  de  control:
„Comandamentul  va  acţiona  pe  zonele  Mamaia,  Costineşti  şi
Neptun. Vom urmări, cu precădere, respectarea celor 30 de
procente de plajă alocate consumatorilor ce nu doresc să îşi
închirieze  şezlonguri,  respectarea  promoţiilor  agenţilor
economici,  alături  de  site-urile  care  promovează  servicii
turistice, dar care nu sunt autorizate de Ministrul Turismului
sau  contractele  cu  clauze  înşelătoare“,  a  declarat
preşedintele  ANPC.

Primarul Mangaliei, Cristian Radu, s-a arătat nemulţumit de
faptul că numărul operatorilor din turism prezenţi la acţiunea
de astăzi a fost unul relativ scăzut, anunţând, totodată,
măsuri drastice împotriva celor ce îşi menţin activele în
paragină,  prima  dintre  acestea  fiind  supraimpozitarea
proprietăţilor  abandonate.

Unul câte unul, hotelierii din zonă şi-au prezentat, ca de
altfel  la  fiecare  astfel  de  întâlnire  din  ultimii  ani,
problemele  specifice  fiecărei  staţiuni  în  parte.  Astfel,
printre nemulţumirile celor prezenţi s-au numărat faptul că
staţiunile  din  sudul  litoralului  au  decăzut  mai  mult  ca
oricând în ultimii ani, că autorizaţiile de funcţionare se dau
cu foarte mari întârzieri, uneori de luni de zile, lucru ce
împiedică planuri de investiţii majore în zonă sau că turiştii
fug de zona Mangaliei pentru că pur şi simplu… nu au niciun
mijloc de distracţie, decât, poate, slalomul printre gropi, în
care  dau  în  mod  frecvent  din  cauza  iluminatului  public
deficitar.  „Turiştii  au  ajuns  să  umple  cu  spray-uri
fosforescente, cu care marchează gropile, ca să nu dea în ele
de două ori. Umblă cu luminile de la telefoane aprinse, să nu
cadă în aceste gropi. Nu avem un serviciu de ecarisaj, ni se
plâng turiştii că sunt muşcaţi de maidanezi pe faleză sau pe
lângă hotelurile în care sunt cazaţi“, a declarat Nicolae
Moroianu, agent economic din sudul litoralului.

Nicolae Bucovală s-a plâns de legislaţia greoaie şi nedreaptă
din domeniul pieţei muncii: „Am exportat 4 milioane de români



în ţările Uniunii Europene. Nu înţeleg de ce nu suntem lăsaţi
să „importăm“, din ţările non-UE decât 4.000 de oameni. Dacă
nu puteam aduce forţă de muncă din ţară, cel puţin să fim
lăsaţi  să  deschidem  porţile  Asiei,  Africii,  de  oriunde
găsim…“.

Ministrul Turismului a anunţat, printre altele, modificarea
Ordonanţei 3/2017, pentru modificarea şi completarea Legii nr.
227/2015  privind  Codul  fiscal.  Astfel,  spune  Mircea-Titus
Dobre,  în  câteva  zile  ordonanţa  va  suferi  modificări  ce
precizează faptul că hotelierii cu profituri cuprinse între
100.000 de euro şi 500.000 de euro, care în acest moment
plătesc  impozit  specific,  să  fie  „trecuţi“  la  impozit  pe
venit, iar cei cu profit de peste 500.000 de euro să plătească
impozit specific.

Mâine, în staţiunea Mamaia, Ministrul Turismului va avea o
nouă rundă de discuţii, de data aceasta cu hotelierii din
nordul litoralului românesc.

 

Elevii  sunt  în  vacanţă,
poliţiştii sunt la datorie!
21 aprilie 2017 11:21
 Având în vedere faptul că, în perioada 19-30.04.2017, elevii
se află în vacanță, în această săptămână polițiștii I.P.J.
Constanța  –  B.A.P.C.,  alături  de  specialiștii  A.N.A.  –
C.E.P.E.C.A.  Constanța  și  voluntarii  acestora,  au  derulat
activități informativ-preventive în centrele comerciale mari
din  municipiul  Constanța,  unde  minorii  își  petrec  timpul
liber.
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Astfel, au fost vizate prevenirea delincvenței juvenile și a
victimizării  minorilor  în  mediul  on-line,  în  rețelele  de
socializare  sau  cea  referitoare  la  jocurile  on-line,
prevenirea  violenței,  a  consumului  de  droguri,  tutun  și
alcool,  copiii  fiind  sfătuiți  să  adopte  un  comportament
precaut, să fie atenți la grupul de prieteni, să spună nu
provocărilor care intră în sfera devianței și delincvenței și
să petreacă timpul liber într-un mod dezirabil social, care le
este benefic.

De asemenea, oamenii legii au informat minorii cu privire la
modalitățile  optime  de  prevenire  a  accidentelor  rutiere,
copiii și adolescenții fiind sfătuiți să respecte regulile de
circulație, să traverseze cu atenție sporită pe la trecerile
de pietoni, acolo unde este cazul doar pe culoarea verde a
semaforului, să circule pe trotuare și să nu se joace pe
stradă, ci doar în spațiile special amenajate.

Activităţile derulate fac parte și din prioritatea naţională
şi  locală  de  prevenire  a  delincvenţei  juvenile  şi  a
victimizării  minorilor.

Poliţiştii au discutat cu preșcolarii, școlarii și liceenii,
oferindu-le sfaturi şi răspunsuri la întrebările referitoare
la riscul victimizării, discuţiile fiind interactive şi de
interes  pentru  beneficiari,  în  sprijinul  recomandărilor
făcute,  fiind  distribuite  peste  600  materiale  informativ-
preventive.

 Activități similare vor fi desfășurat de polițiști pe toată
perioada vacanței, alături de partenerii I.P.J. Constanța.



Olimpiada națională de limbă
și literatură turcă
21 aprilie 2017 11:21
 79 de elevi din județele Constanța, Tulcea și din municipiul
București, pasionați de limba și literatura turcă își vor
etala competențele lingvistice și culturale în cadrul celei
de-a  XXI-a  ediții  a  Olimpiadei  naționale  de  limbă  și
literatură  turcă,  ce  se  desfășoară  la  Constanța,  în
perioada,18-21  aprilie  2017.

 Competiția este organizată de Ministerul Educaţiei Naționale,
Inspectoratul  Școlar  Județean  Constanța  în  parteneriat  cu
Uniunea  Democrată  Turcă  din  România  și  este  găzduită  de
Colegiul Național „Mihai Eminescu” din Constanța.

Astfel,  elevii  vor  susține  miercuri,  19  aprilie  a.c.,  în
intervalul,11.00-14.00,  proba  scrisă  din  cadrul  olimpiadei,
urmând ca cei mai buni să fie premiați vineri, 21 aprilie
a.c., începând cu ora 11.00 (Sala „Remus Opreanu”).

Avarie  RAJa  la  stația  de
pompare Ștefan cel Mare din
Cernavodă
21 aprilie 2017 11:21
 

Pentru  remedierea  unei  avarii  la  consucta  principala  de
alimentare cu apa, cu diametrul de 600 mm, ce pleaca de la
statia de pompare Stefan cel Mare catre Cernavoda, SC RAJA SA
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este nevoita sa opreasca furnizarea apei potabile astazi, 19
aprilie 2017, in intervalul 14,30 – 17,30. Sunt afectati de
oprirea apei potabile consumatorii din localitatea Stefan cel
Mare, iar locuitorii din Cernavoda vor avea apa cu presiuni
scazute in acest interval.  Ne cerem scuze fata de abonatii
afectati de  aceste lucrari si ii asiguram ca echipele noastre
de  interventie  vor  face  tot  posibilul  pentru  finalizarea
reparațiilor.

Examen  național  de
definitivare în învățământ
21 aprilie 2017 11:21
 

Joi,  20  aprilie  2017,  la  Liceul  Teoretic  „Traian”  din
Constanța, se desfășoară proba scrisă a examenului național de
definitivare în învățământ. 195 de cadre didactice au fost
admise  pentru  a  susține  cea  de-a  doua  etapă  din  cadrul
examenului de definitivare – proba scrisă (conform Anexei).

Astfel, proba începe la ora 10.00, iar durata de redactare a
lucrării scrise este de patru ore. Accesul candidaților în
centrul de examen se face în intervalul 8.00-8.45, pe baza
actului  de  identitate  valabil.  Subiectele  și  baremele  de
evaluare  sunt  elaborate  în  conformitate  cu  tematica  şi
bibliografia  aprobate  prin  ordin  al  ministrului  educaţiei
naţionale și cercetării științifice, pentru fiecare disciplină
de examen, de către Centrul Naţional de Evaluare şi Examinare.
În structura lucrării scrise, subiectul de specialitate are o
pondere de 60%, iar subiectul de metodică de 30%, 10% din
punctaj fiind acordat din oficiu.

https://editiadesud.ro/examen-national-de-definitivare-in-invatamant/
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În conformitate cu metodologia de organizare a examenului:
„Candidaţii şi asistenţii supraveghetori nu pot avea asupra
lor, în sala de examen, obiecte sau materiale din următoarele
categorii:  genţi,  poşete,  ziare,  reviste,  cărţi,  caiete,
mijloace electronice de calcul, telefoane mobile sau orice
alte  mijloace  care  intermediază/facilitează  comunicarea  la
distanţă, alte obiecte/materiale a căror utilizare afectează
desfășurarea examenului în condiții de legalitate, echitate și
obiectivitate. ”Candidații care introduc în sala de examen
materiale nepermise, chiar dacă nu le utilizează în momentul
în  care  sunt  depistați,  sunt  eliminați  din  examen  pentru
tentativă de fraudă și pierd dreptul de înscriere la examen în
sesiunea imediat următoare.

Rezultatele probei scrise se afişează la sediul centrului de
examen şi se publică pe site-ul www.definitivat.edu.ro, marți,
25 aprilie 2017. În perioada, 25-26 aprilie, se înregistrează
contestațiile și se transmit la centrele de evaluare, urmând
ca  duminică,  30  aprilie  a.c.,să  fie  afișate  rezultatele
finale. Nota minimă de promovare a examenului este 8 (opt).

 

 

RAJA a activat Comandamentul
pentru Situații de Urgență
21 aprilie 2017 11:21
 

În urma atenționărilor meteorologice de Cod Galben de vânt
puternic  și  ploi,  pentru  a  interveni  cu  promptitudine  în

https://editiadesud.ro/raja-a-activat-comandamentul-pentru-situatii-de-urgenta-6/
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rezolvarea  problemelor  ce  pot  apărea  în  funcționarea
sistemelor operate, la nivelul S.C. RAJA S.A. s-a activat
Comandamentul  pentru  Situaţii  de  Urgenţă  în  perioada  19
aprilie 2017, ora 18:00 – 21 aprilie 2017, ora 10:00. Pentru
remedierea  rapidă  a  eventualelor  avarii,  la  nivelul
comandamentului  au  fost  constituite  echipe  de  intervenţie,
dotate cu toate utilajele necesare, ce vor asigura permanenţa
în toată această perioadă atât în municipiul Constanța, cât și
în județ.

Asigurăm  toţi  abonaţii  societăţii  că  echipele  noastre  de
intervenție  vor  depune  toate  eforturile  pentru  asigurarea
serviciilor de alimentare cu apă şi canalizare la parametrii
optimi. Singurele probleme care pot apărea în funcţionarea
sistemelor de distribuţie apă și canalizare, și care nu țin de
operativitatea echipelor noastre, sunt cele legate de lipsa
energiei electrice (cabluri şi fire de înaltă tensiune smulse
de  vânt).  În  aceste  condiţii,  rugăm  toţi  abonaţii  să  dea
dovadă de înţelegere, pentru că RAJA va face tot ce este
necesar pentru reluarea alimentării cu apă imediat ce sunt
rezolvate problemele apărute în furnizarea energiei.

Totodată,  facem  un  apel  către  toţi  consumatorii  care
înregistrează  probleme  la  sistemul  de  alimentare  cu  apă
potabilă  şi  canalizare,  pentru  remedierea  acestor  situaţii
într-un timp cât mai scurt, să sesizeze toate avariile apărute
la dispeceratul societăţii, la numărul de telefon: 0241.924.

Conducerea  CJ  Constanța
organizează  prima  ediție  a
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Festivalului Berii
21 aprilie 2017 11:21
 

Consiliul Județean Constanța prin Centrul Cultural “Teodor T.
Burada” organizează, în perioada 26 aprilie – 1 mai 2017,
prima ediție a Festivalului Berii. Evenimentul va avea loc la
Pavilionul Expozițional Constanța.

La  acest  eveniment  vor  fi  prezenți  cei  mai  renumiți
producători  de  bere,  cu  peste  36  de  sortimente.  Pe  lângă
aceștia, vor participa cu stand propriu și producatori de bere
artizanală, atât din Constanța, cât și din Republica Moldova.

“Ne dorim să atragem cât mai mulți vizitatori, mai ales în
contextul în care este prima oară când organizăm un astfel de
Festival. Ne-am dorit să actualizăm evenimentele în care este
implicat  Consiliul  Județean  Constanța  și  să  ne  adaptăm
cerințelor publicului. Vom avea producători importanți, vor fi
concerte  live  cu  trupe  cunoscute,  din  diferite  genuri
muzicale. Cred că acest festival poate să devină o tradiție de
1 Mai”, susține președintele Consiliului Județean Constanța,
Marius Horia Țuțuianu.

În fiecare seară, la Pavilionul Expozițional Constanța vor fi
organizate petreceri cu DJ, iar de vineri 28 aprilie și până
pe 1 mai 2017 vor urca pe scenă trupe renumite.

„Vrem să transformăm Pavilionul Expozițional Constanța într-un
adevărat  centru  de  evenimente.  Încercăm  să  maximizăm
potențialul  uriaș  pe  care  îl  are  acest  spațiu.  Ideea
Festivalului  Berii  îmi  aparține  și  sunt  convins  că  putem
identifica și alte manifestări atractive pentru constănțeni”,
declară  vicepreședintele  Consiliului  Județean  Constanța,
Claudiu Iorga Palaz.

Programul festivalului începe la ora 10.00 și se închide la

https://editiadesud.ro/conducerea-cj-constanta-organizeaza-prima-editie-a-festivalului-berii/


ora 24.00. Printre invitați amintim: Bere Gratis, Dan Helciug
și Spitalul de Urgență, Mihai Mărgineanu Band, Nightlosers,
Compact, Trupa Veche, Fly Project, DJ Project și Giulia, Gipsy
Casual, Haiducii, Maria Dragomiroiu, Nicu Paleru.

Pentru mai multe informații, vă invităm să vizitați pagina
dedicată  festivalului:
www.facebook.com/Festivalul-Berii-Constanta.

DESFĂȘURĂTORUL PROGRAMULUI ARTISTIC AL EVENIMENTULUI

FESTIVALUL BERII 2017

 

MIERCURI 26.04.2017

PROGRAM DJ

 

JOI 27.04.2017

PROGRAM DJ

 

VINERI 28.04.2017

18.30 – 19.30

PROVINCIALII

19.30 – 20.30

HAIDUCII

20.30 – 21.30

NIGHTLOSERS

21.30– 22.30



COMPACT

 

SÂMBATĂ 29.04.2017

18.30 – 19.30

TRUPA VECHE

19.30 – 20.30

TALISMAN

20.30 -21.30

GIPSY CASUAL

21.30-22.30

MIHAI MĂRGINEANU BAND

 

 

DUMINICĂ 30.04.2017

18.30 – 19.30

MARIA DRAGOMIROIU

19.30 – 20.30

RO-MANIA + KRONOS

20.30 – 21.30

FLY PROJECT

21.30 – 22.30

DAN HELCIUG și SPITALUL DE URGENȚA



 

LUNI 01.05.2017

14.00 – 15.00

ANSAMBLURILE DE DANSURI IZVOARE DOBROGENE și DOINA BĂRĂGANULUI

15.00 -16.00

TARAFUL DANIEL TRIFU

16.00 – 18.00

ANSAMBLURILE DE DANSURI BRÂULEȚUL DUNĂRII și BUSUIOCUL

18.00 – 19.00

DJ PROJECT și GIULIA

19.00 – 20.00

PRESTIGE ORCHESTRA

20.00 – 21.00

BERE GRATIS

21.00 -22.00

NICU PALERU

 

Exerciţiu  de  testare  a

https://editiadesud.ro/exercitiu-de-testare-a-alarmelor-la-mangalia/


alarmelor, la Mangalia
21 aprilie 2017 11:21
 

Inspectoratul  General  pentru  Situații  de  Urgență  (IGSU)
desfășoară începând de marţi, un amplu exercițiu, la nivel
național, pentru testarea și verificarea unor echipamente din
componența sistemului de înștiințare, avertizare și alarmare
în situații de protecție civilă – PROCIV 2017. Astfel, în
perioada 18-21 aprilie, în localități din țară va fi declanșat
mecanismul  de  înștiințare  a  autorităților  privind  iminența
producerii  unor  evenimente  deosebite  și  vor  fi  acționate
echipamentele dedicate de avertizare/alarmare a populației din
zone  posibil  a  fi  afectate  de  dezastre,  prin  intermediul
semnalelor  acustice,  anunță  IGSU.  La  Mangalia,  s-a  auzit
semnalul de alarmare, compus din cinci sunete, fiecare având o
durată de 16 secunde, marți, 18 aprilie a.c., în jurul orei
11.00. Sirenele anunţă incidente chimice, atacuri aeriene sau
inundații. La nivel naţional timp de patru zile, în intervalul
orar  10:00  –  15:00,  vor  fi  verificate  atât  fluxurile  de
transmitere a mesajelor de înștiințare către autorități, cât
și modul de funcționare a mijloacelor de alarmare a populației
(sirene) existente la nivelul orașelor.

Este  cel  mai  amplu  exercițiu  de  testare  a  sirenelor,
anunță  Departamentul  pentru  Situații  de  Urgență.  Conform
afirmaţiilor lui Raed Arafat „este un exerciţiu prin care
testăm  sirenele  şi  obişnuim  populaţia  ce  înseamnă  fiecare
sunet, ce înseamnă când sună aşa sau când sună altfel. Este un
exerciţiu care s-a făcut şi în alte ţări, Germania a avut aşa
ceva recent la nivel naţional, prin verificarea sistemelor de
înştiinţare publică, a sirenelor în mod deosebit”.

https://editiadesud.ro/exercitiu-de-testare-a-alarmelor-la-mangalia/


În  perioada  Sfintelor  Paști
au  ajuns  la  Urgențe  peste
1.400 de persoane! 
21 aprilie 2017 11:21
 

De vineri, 14.04, ora 07.00 până astăzi 18.04, ora 07.00 au
fost înregistrați la UPU Constanța 1433 pacienți, 437 copii și
996 adulți. În cele 4 zile de referință, au fost internate 335
persoane. Cei mai mulți dintre pacienți au fost preluați de
UPU Interne-568 . Dintre aceștia, 132 au fost spitalizați.

Din cele 1433 persoane, 737 au fost aduse la UPU în intervalul
16.04, ora 07.00 -18.04, ora 07.00. În cele două zile de Paște
au  fost  înregistrați  la  UPU  26  pacienți  diagnosticați  cu
afecțiuni gastrointestinale și 12 cu etilism. De asemenea, în
timpul minivacanței de Paște, la UPU Resuscitare au fost aduși
44 pacienți.

Anul trecut în primele două zile de Paște (01.05.2016 – 03.05.
2016) au fost înregistrate la UPU 676 prezentări iar în timpul
întregii  minivacanțe  au  fost  înregistrate  1277  cazuri
medicale.

Avarie  RAJA  la  conducta
principală Năvodari
21 aprilie 2017 11:21
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Pentru  femdierea  unei  avarii  la  conducta  principala  de
alimentare  cu  apă,  ce  pleacă  de  la  statia  de  tratare  si
pompare  Palas  din  municipiul  Constanta,  la  iesire  din
localitatea Lumina – zona Podului CFR, SC RAJA SA este nevoita
sa intrerupa furnizarea apei potabile astazi, 18 aprilie 2017,
in  intervalul  08,00  –  15,00.  Pentru  limitarea  efectelor
acestor lucrari, echipele RAJA au facut manevrele de vane
necesare si au alimentat partea de est a orasului Navodari
prin conducta de siguranta. In aceasta situatie, au ramas fara
apa  la  robinete  abonatii  din  Navodari,  mai  putin  cei  din
partea de est, si zona Industriala Midia. Ne cerem scuze fata
de consumatorii afectati de  aceste lucrari si ii asiguram ca
echipele noastre de interventie vor face tot posibilul pentru
finalizarea reparatiilor si reluarea furnizarii apei potabile
in cel mai scurt timp.

Credincioşii  Mangaliei,
aşteptaţi să ia Lumina Sfântă
de la malul mării 
21 aprilie 2017 11:21
 

Primăria şi Protoieria municipiului Mangalia organizează a XV-
a ediţie a evenimentului religios „Lumina de la malul mării”.
Ceremonia religioasă la care sunt aşteptaţi să ia parte mii de
credincioşi ai Mangaliei, atât din rândul localnicilor, din
rândul turiştilor, cât şi celor din localităţile învecinate,
va fi oficiată în Portul Turistic din localitate. Înainte de
miezul nopţii, mai mulţi corişti ai Arhiepiscopei Tomisului,
vor susţine un recital de cântece religioase cu temă pascală
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pentru a marca cum se cuvine cea mai mare sărbătoare creştină.

La slujba de Înviere vor participa patru preoţi, doi diaconi
şi şase corişti. „Lumina va fi adusă de către un preot de la
Catedrala  Arhiepiscopei  Tomisului,  chiar  înainte  de  miezul
nopţii. Ca în fiecare an, va avea loc o slujbă de Înviere,
care va dura aproximativ 30 de minute, iar apoi credincioşii
vor pleca acasă cu lumină. De asemenea enoriaşii vor primi
gratis din partea Primăriei 4000 de cutiuţe cu pască, precum
şi lumânări tip candelă”, au declarat organizatorii.

Mandat  pus  în  aplicare  de
către poliţiştii constănţeni
21 aprilie 2017 11:21
La data de 14.04.2017, polițiștii din cadrul Secţiei 3 Rurale
Mangalia l-au identificat pe C.M., în vârstă de 38 de ani, din
localitatea Dulceşti – judeţul Constanţa, pe numele căruia
Tribunalul Constanța a emis un mandat de executare a pedepsei
de 2 ani şi 10 luni închisoare.

Bărbatul  în  cauză  au  fost  escortat  și  introdus  în
Penitenciarul  Poarta  Albă.

Ziua  Internaţională  a
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Tenisului  de  Masă,
sărbătorită şi la Mangalia
21 aprilie 2017 11:21
În perioada 6 – 9 aprilie, în mai multe oraşe din ţară,
iubitorii tenisului de masă au sărbătorit, pentru al treilea
an consecutiv,  Ziua Internaţională a Tenisului de Masă – 
World Table Tennis Day. Cu această ocazie, sportivii români au
dorit să stabilească şi un record în privinţa participării la
acest eveniment inedit.

Peste 50 de sportivi reuniţi în Club Municipal Mangalia, s-au
întâlnit la startul competiţiei, în Sala de sport a Şcolii
Gimnaziale  nr.1  din  localitate  pentru  a  sărbători  acest
eveniment.

„Clubul a fost înfiinţat în urmă cu doi ani şi are, la ora
actuală, o secţie pentru copii şi una pentru adulţi. Sunt
oameni  dăruiţi  tenisului  de  masă,  care  au  înţeles  cât  de
benefică este mişcarea, indiferent de vârstă“, a declarat,
pentru „Ediţia de Sud“, Viorel Chiurtu, membru fondator al
Clubului Municipal Mangalia. Acesta mai spune că, cel mai
probabil din toamnă, sportivii vor putea să practice tenisul
de masă într-o incintă mult mai adecvată decât în prezent
(Casa de Cultură din localitate). La rândul său, un alt membru
fondator şi veterană a tenisului de masă, Maria Motoianu, ne-s
spus că practică acest sport de mai bine de 40 de ani: „Am
început să joc la Căminul Cultural, pe o măsuţă improvizată.
Uite că, după 40 de ani, după ce am jucat în generală, în
liceu, la facultate, şi astăzi mă pot mândri că ţin paleta
foarte bine în mână. Sportul, indiferent care ar fi acesta,
este  sănătate,  te  determină  să  fii  mai  organizat,  mai
disciplinat“,  ne-a  spus  Maria  Motoianu.

Prezent  la  eveniment,  Viorel  Sterea,  antrenorul  multor
sportivi medaliaţi la nivel naţional şi internaţional, ne-a
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declarat că speră ca exemplul Constanţei – care are o tradiţie
de zeci de ani în privinţa tenisului de masă – să fie urmat şi
de Mangalia.

După mai multe întreceri pentru locul I, la final, concurenţii
au fost răsplătiţi cu diplome, medalii şi cupe. Câştigătorii
competiţiei au fost:

Locul 1 – Barbu Mircea
Locul 2 – Medeleanu Ştefan
Locul 3 – Motoianu Maria
Locul 3 – Şucuri Erdin

Ziua Mondială a Tenisului de Masă este aniversată pe 6 aprilie
în toată lumea. Cu acest prilej, Federația Internațională de
specialitate (ITTF) și Ama Tur România au organizat un număr
de 112 evenimente sportive în 67 de orașe din țară.

Premiere medicale la Spitalul
Judeţean  Constanţa.
Intervenții  minim  invazive
pentru proteza de şold
21 aprilie 2017 11:21
Medicii secției Ortopedie-Traumatologie din cadrul Spitalului
Clinic Județean de Urgență “Sf. Apostol Andrei” Constanța au
efectuat în premieră, mai multe intervenții minim invazive cu
abord anterior pentru proteza de șold.

Abordul minim invaziv practicat în artroplastia totală de şold
este  o  intervenție  mai  eficientă  față  de  abordul  clasic,
sângerarea minimă și păstrarea intactă a mușchilor (nu sunt
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secționați)  fiind  câteva  dintre  avantajele  care  duc  la  o
recuperare  rapidă  și,  implicit,  o  perioadă  redusă  de
spitalizare.

Până  acum  la  SCJU  “Sf.  Apostol  Andrei”  Constanța  au  fost
efectuate 4 intervenții de acest gen, ultimul pacient fiind o
femeie în vârstă de 75 de ani căreia i-au fost montate 2
proteze de șold în cadrul aceleiași internări, perioada de
spitalizare  fiind  de  maximum  10  zile.  Intervențiile  minim
invazive  cu  abord  anterior  pentru  proteza  de  șold  sunt
efectuate la SCJU, în momentul de față, doar de către dr.
Băjenescu Titi Marian și dr. Alexandru Șerban, medicul șef al
secției Ortopedie-Traumatologie.


